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VOLBAMI DO ZASTUPITELSTEV I SENÁTU LZE MNOHÉ ZMĚNIT!

POJĎME VŠICHNI K VOLBÁM

Říjnovými volbami do třetiny Senátu
a volbami do zastupitelstev měst, měst-
ských částí i obcí volební maraton letoš-
ního roku vrcholí. Květnové parlament-
ní volby daly šanci novým politickým subjektům proti
dosavadním parlamentním stranám. Ty nové jako na obrtlíku
zaměnily své programy na shodu stát se vládnoucími subjekty
naoko líbivé vlády rozpočtové odpovědnosti. Trpké rozča-
rování z výsledků parlamentních voleb a nejen pro vo-
liče postupně přichází jen škrty a omezování, či úva-
hy o zavedení školného. Nová vláda východiska pro
snížení nezaměstnanosti, stabilizaci zdravotnictví
a sociálního zajištění dosud nedokázala předložit.

Naše strana zůstala věrna svému programu, kte-
rý stejně jako v minulosti hájí silou 26 poslanců.
Jejich snažení chce posílit větším počtem zvolených
senátoru za KSČM. Proto posílá do senátních voleb
27 kandidátů. V Brně do volebního klání ve volebním obvodě
58 vysílá RNDr. Daniela Boreckého, CSc., vysokoškolského
učitele, člena zastupitelstev Líšně, města Brna i Jihomoravské-
ho kraje. Ve volebního obvodě 55 jež je společným obvodem
s Brnem venkovem MUDr. Vojtěcha Adama, poslance
a úspěšného starostu Ivančic.

Do zastupitelstva města Brna a zastupitelstev jeho měst-
ských částí navrhuje 574 kandidátů a kandidátek. Z nichž

je více než polovina novými tvářemi na
našich kandidátkách.

Kandidátkou na funkci primátorky je
JUDr. Helena Sýkorová, která úspěšně

vede kontrolní výbor Zastupitelstva města Brna.
Náš volební program je založen na snaze eliminovat nepří-

znivé stále probíhající finanční a hospodářské krize na obča-
na města Brna. Ať již v podobě zvyšování cen jízdného,

nákladů za vodu či teplo nebo nájemného v měst-
ských bytech. Ulehčením života mladým rodinám

s dětmi vytvořením dostatečného počtu míst v ma-
teřských školách i pro tříleté děti. Soustředit se na
zkvalitnění péče ve zdravotních a sociálních služ-
bách nebo rozšíření kapacit domovů pro seniory.
Stejně tak budeme usilovat o posílení rozpočtova-

ných kapitálových výdajů. Město Brno by mělo být
zdravé, rozvíjející se a bezpečné město, nestydící se

za svoji historii a vytvářející odpovídající společenské,
kulturní i sportovní prostředí pro jeho občany.

Vážení spoluobčané, soudružky a soudruzi, přistupme
k přípravě a zajištění nadcházejících senátních a komunál-
ních voleb s nám vlastní zodpovědností. Oslovme k podpoře
našich kandidátek nejen naše členy a sympatizující, ale i ostatní
spoluobčany, kteří s obavami sledují vývoj po parlamentních vol-
bách. Posilme naše zastoupení ve všech zastupitelstvech.

Ing. Ladislav BÝČEK
předseda MěV KSČM

V pátek dne 15. října 2010 od 14.00 do 22.00 hodin
a v sobotu dne 16. října 2010 od 8.00 do 14.00 hodin v ob-
vyklých volebních místnostech. Voličem je každý občan
ČR, kterému je 16. října 2010 nejméně 18 let, přijde do
volební místnosti s platným občanským průkazem (nebo
s platným cestovním pasem), zajde povinně za plentu
k úpravě hlasovacích lístků, vsune je do úřední obálky
a vhodí ji před očima členů okrskové volební komise do
urny. Volič může požádat o volbu mimo volební místnost
nejlépe písemně úřad městské části nebo volební komisi –
– členové volební komise ho navštíví s přenosnou urnou.

Pozor při úpravě hlasovacích lístků:
Obdržíme dva hlasovací lístky – pro volby do Zastupi-

telstva města Brna a do zastupitelstva té městské části, v níž
máme trvalé bydliště. V obou případech na nich budou
uvedeny všechny kandidující strany, tedy i KSČM. Vyhle-
dáme ji na obou hlasovacích lístcích a ve čtverečku v záhla-
ví sloupce ji označíme křížkem – tím dáme svůj hlas všem

jejím kandidátům. Nelze křížkem označit další kandidující
stranu nebo kandidátku KSČM vystřihnout z hlasovacího
lístku – hlas by byl neplatný! Na rozdíl od nedávných sně-
movních voleb nelze volit na voličský průkaz mimo trvalé
bydliště.

Na senátní volby má každý kandidát svůj hlasovací lís-
tek. Do úřední obálky volič vloží pouze jeden hlas pro kan-
didáta, kterého volí. Ve volebním obvodu č. 58 – Bohunice,
Černovice, Chrlice, Brno-jih, Vinohrady, Židenice, Líšeň,
Obřany-Maloměřice, Slatina – kandiduje za KSČM Daniel
Borecký, ve volebním obvodu č. 55 – Brno-Bystrc, Knínič-
ky, Žebětín a Brno-venkov Vojtěch Adam. Pokud žádný
z kandidátů nezíská v 1. kole nadpoloviční většinu hlasů,
koná se 22. října 2010 od 14.00 do 22.00 hodin a 23. října
2010 druhé kolo, ve kterém kandidují pouze ti dva kandi-
dáti, kteří se v 1. kole umístili na prvních dvou místech.

Konkrétní informace dostane volič s hlasovacími lístky.
kj

DEJME PROTO SVŮJ HLAS KANDIDÁTŮM KSČM!
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PRIORITY KOMUNISTŮ VE STARÉM LÍSKOVCI

NAŠE PRIORITY NA
VINOHRADECH

BYTOVÁ PROBLEMATIKA V
KOHOUTOVICÍCH

V nově zvoleném Zastupitelstvu
MČ budeme prosazovat především:

Získávání co největšího množství
dotací ze všech dostupných zdrojů na
projekty rozvoje městské části, napří-
klad vybudování oddílné kanalizace
v oblasti staré zástavby, opravy komu-
nikací, regenerace školských zařízení,
výstavba bezbariérových přístupů do
obecních domů, budování parkova-
cích ploch.

Nedopustit odliv výnosů z bytového

hospodářství, klást důraz na omezení
neproduktivních nákladů na provoz
bytového hospodářství, podporovat
regeneraci a modernizaci domů a bytů
v obecní správě, bránit dalšímu neo-
podstatněnému nárůstu nájemného.

Nebudeme podporovat neuvážený
prodej majetku obce do vlastnictví
jednotlivců a skupin.

Na základě dosavadních podnětů
občanů zaměřit mimo jiné zvýšenou
pozornost v oblasti životního prostře-
dí na podporu snížení hlukové zátěže
občanů a to nejen od provozu dálnice
D1, ale také v blízkosti výjezdu z dál-
nice »Bítešská,« kde zvláště po otevře-
ní »Pisáreckého tunelu« je zvýšená

hluková zátěž v ulicích Kyjevská
a Labská.

V oblasti bezpečnosti dopravy a ob-
čanů věnovat zvýšenou pozornost
zabezpečení bezporuchové činnosti
výstražného zařízení na vlakovém
přejezdu na ulici Martina Ševčíka.

Při tvorbě orgánů Zastupitelstva,
zejména Rady městské části a výborů
Zastupitelstva budeme prosazovat zása-
du poměrného zastoupení v orgánech
podle výsledků voleb. Odmítáme vytvá-
ření účelových koaličních dohod pro
získání moci místo řešení věcných pro-
blémů.

Jak se nám bude dařit, závisí na va-
šich hlasech.           Rostislav MALEŇÁK

Problémů je celá řada, ale chci se za-
měřit pouze na některé, z těch jejichž
zlepšení, či vyřešení po zvolení do no-
vého ZMČ budeme prosazovat:

Parkování automobilů, ODS neu-
stále navrhuje stavbu podzemních ga-
ráží, které by byly velmi drahé a do
dnešního dne se nenašel investor.
KSČM navrhuje upravit pomocí trav-
ních panelů okraje silnic a umožnit
parkování aut na více lokalitách v síd-
lišti. Navíc se vyřeší neprůjezdnost síd-
liště pro hasiče při nebezpečí požáru.

Napojení Vinohrad na systém brněn-
ských cyklostezek a zajištění, aby cyklisté
vybrané ulice, které jsou doposud jedno-
směrné, mohli používat obousměrně. Viz
naše okružní silnice do Akátek. KSČM
chce inicializovat na dopravním odbo-
ru magistrátu průjezdnost jednosměrek
pro cyklisty oboustranně. V první řadě
výše jmenovanou silnici do Akátek.

Problém mateřských škol. Matky
mají mateřskou dle volby 2, 3 a 4 letou,
ale školky na přijetí 2 letých dětí nejsou
připraveny. Budeme prosazovat jedná-
ní se školským odborem magistrátu
pro vyjasnění podmínek možnosti vy-
užití školek už pro děti od 2 let. Navíc
v období, kdy se rodí více dětí a školky po-
třebují navýšit kapacitu, chtěli bychom
vyjednat výjimku pro vyšší kapacitu dětí
ve školkách. Tuto výjimku už naše měst-
ská část měla a tak ji znovu obnovit.

V Brně je nedostatek sociálních zaříze-
ní, pečovatelských domů, kde by starší
lidé mohli důstojně dožít ve stáří. Zrovna
v naší městské části se nachází penzion
a domy s pečovatelskou službou a tak
s touto oblastí máme zkušenosti. Chceme
iniciovat jednání na sociálním odboru
magistrátu a vytipovat možné objekty,
které by mohly sloužit seniorům a zařa-
dit je do systému zdravotních a sociál-
ních zařízení pro seniory.

Ing. Miloslava ORSAVOVÁ

V prvním pololetí tohoto roku členové ZMČ Brno-Kohoutovice Ing. Jiří Miča,
CSc. a Mgr. Veronika Krajčová, spolu se členkou Zastupitelstva města Brna
JUDr. Helenou Sýkorovou uspořádali besedu k problematice bydlení v obecních
bytech. Přišilo na 50 obyvatel. Téměř třetina byli mladí lidé.

Zastupitelé seznámili účastníky be-
sedy s právní úpravou nájemního byd-
lení a se způsobem přidělování obec-
ních bytů v Kohoutovicích, dále se
zákonem o jednostranném zvyšování
nájemného a jeho dopady na výši ná-
jemného v obecních bytech. Občané
byli informováni o podmínkách prode-
je bytových domů ve vlastnictví města
Brna. Obecní bytové domy v Kohouto-
vicích nejsou v současné době zařazeny
do seznamu domů doporučených k pro-
deji. Na některých obecních domech
v Kohoutovicích vázne zástavní právo
zajišťující bankovní úvěr na regeneraci
a zateplení sídliště.

V prodeji bytů do osobního vlastnic-
tví vidí nájemníci řešení své právní jis-
toty bydlení v případě změn občanské-
ho zákoníku, možnost snížit náklady na
bydlení a předpoklad zlepšení péče
o domy a byty, případně takto chtějí vy-
pořádat své mnohdy značně vysoké
vklady do úprav bytů. Proto chtějí znát
termín, kdy skončí zástava jejich domu
u banky z důvodu poskytnutého úvěru
na revitalizaci.

Druhým okruhem diskuse byl rozpočet
VHČ (nájemné z obecních bytů) a hospo-
daření s vybraným nájemným. Nájemní-
ci požadovali, aby byly zveřejňovány ná-
klady, které jsou hrazeny z vybraného
nájemného, a to podle účelu i výše na
jednotlivé akce. Dále chtějí zveřejnit ná-
klady na správu domů vyplývající
z mandátní smlouvy s firmou MOP.

Zastupitelé seznámili účastníky
besedy také s návrhem volebního
programu KSČM. V oblasti bydlení
chtějí zejména:
• bránit dalšímu nárůstu nájemného

a rozhodování o výši nájemného
v obecních bytech vyhradit Zastu-
pitelstvu městské části;

• využívat výnosy z bytového hospo-
dářství výhradně pro zkvalitňování
a rozvoj obecního bytového fondu;

• pokračovat ve zkvalitňování bydle-
ní modernizací a opravami vnitřní-
ho zařízení domů a bytů;

• vytvořit podmínky pro posílení
péče o společné prostory obecních
domů a ke zlepšení spolužití ná-
jemníků v těchto domech (domov-
ní důvěrníci jako občanská iniciati-
va);

• využít aktivit nájemníků pro zlepše-
ní péče o byty a okolí obecních by-
tových domů;

• budovat bezbariérové přístupy do
obecních bytových domů.

V péči o obecní bytový fond v Ko-
houtovicích je řada nedostatků
a je co zlepšovat. Proto i v novém
volebním období zůstane tato oblast
jednou z priorit zastupitelů zvole-
ných za KSČM, kteří budou z námě-
tů a připomínek občanů vycházet
a budou usilovat o řešení jejich pro-
blémů.

JUDr. Helena SÝKOROVÁ
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DOPRAVA A ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ V BRONXU BUDOU

DOMOVNÍCI
Od září začnou ve vybraných do-

mech ve správě městské části Brno-
střed, působit domovníci. Projekt
bude realizován v sociálně vylouče-
ných lokalitách, v tzv. „Bronxu“.

Nájemci v této oblasti nemají dosta-
tečnou motivaci k péči o užívaný maje-
tek. Často dochází k devastaci bytů a ze-
jména společných prostor, dvorů
a nejbližšího okolí. Pro městskou část to
znamená vysoké náklady na opravy
a údržbu těchto domů. Taková situace
vadí i slušným obyvatelům. Většinou
není možné přichytit konkrétní osoby
přímo při ničení svěřeného majetku,
nebo získat svědecké výpovědi potřeb-
né pro případné soudní vymáhání ná-
hrady škody. Trestní řízení vedené Poli-
cií ČR bývá odloženo. Zavedením
funkce domovníka se zvýší kontrola nad
způsobem užívání bytů. Pravidelným
zamykáním domů, zamezením přístu-
pu cizích osob a každodenním dohle-
dem na dění v objektu by se měly snížit
náklady pronajímatele na odstraňování
škod vzniklých vandalismem, vyklízení
černých skládek a podobně. Posílení
kontroly nad problematickými domy
a nájemníky by také mohlo přispět ke
zlepšení bezpečnosti a pořádku v uli-
cích tzv. Bronxu. Dlouhodobou snahou
je co nejrychlejší proměna této lokality;
nepřizpůsobivé obyvatele v centru rad-
nice nechce. Domovníci budou mít
řadu povinností. Placeni za ně budou
buď formou slevy z čistého nájemného,
nebo budou využiti dlouhodobě neza-
městnaní v rámci veřejně prospěšných
prací nebo v rámci institutu veřejné
služby.                                                               did

DĚDICTVÍ MĚNÍ NA NEJHEZČÍ
BIOKORIDOR ŘEKY SVRATKY

TRAMVAJ POVEDE PO PLOTNÍ VOLBY
15. A 16. ŘÍJNA

Zastupitelé za KSČM v Brně-Žabovřes-
kách v období 2010-2014 se zaměří na
zlepšení systému veřejné dopravy do cen-
tra Brna ve prospěch občanů bydlících
v naší místní části. Při schvalování nových
projektů komunikací v MČ budou dbát na
oprávněné požadavky spoluobčanů. Bu-
dou se podílet na občanských iniciativách
vedoucích k ochraně životního prostředí
zejména hlukovému nenarušování bydle-
ní a vymezení účelných přechodů přes
nové komunikace, nebo komunikace
zvláště přeplněné. Při rekonstrukci ulic
Minská a Horová budou sledovat dořeše-
ní bezpečného přestupu na zastávkách na

Rosického náměstí. Pro bezpečný pohyb
chodců prosazovat opravy chodníků
jejichž stav je špatný, místy i havarijní.
V příštím volebním období je třeba zvýšit
kapacitu předškolních zařízení a počet
bytů pro seniory, kterých v naší městské
části stále přibývá. Také nadále zajišťovat
zvyšování sociálních a kulturních podmí-
nek života starších spoluobčanů. Volbou
zastupitelů za KSČM se zvýší šance pro
všechny občany naší městské části Brno-
Žabovřesky při prosazování sociální
ochrany našich obyvatel.

Petr KALÁBEK
předseda MíV KSČM

Rozsáhlý sportovně-rekreační areál postupně buduje, zejména z bohatých dota-
cí, Městská část Brno-jih. Zpustlý a zarostlý o ploše 133 000 metrů čtverečních jej
získala po zrušeném podniku Zeleň města Brna.

»Areál od r. 2007 měníme na jeden z nejhezčích biokoridorů řeky Svratky. Rekonstruk-
cí původních zpustlých budov v něm vznikla hospůdka U lampy, prodejna a půjčovna
kolečkových bruslí a postupně otevíráme jednotlivá sportoviště – víceúčelové hřiště míčo-
vých sportů, dvě tréninková fotbalová hřiště mládeže FC Sparta i hřiště basebalového klu-
bu Draci Brno, do areálu jsme koupili vysloužilý parník z Brněnské přehrady,« informo-
val starosta Brna-jih Josef Haluza (ČSSD). 11. září byla otevřena za 15 milionů Kč
paralelní cyklistická stezka s in-line oválem a dráhou pro BMX kola pro děti, včetně ve-
řejného osvětlení a výsadbu stromů i zeleně. Další investiční záměry tam, zahrnují akce
za 58,4 milionu.

Předseda klubu zastupitelů KSČM v samosprávě města Brna Pavel Březa k tomu po-
znamenal: »Tento areál v ulici Hněvkovského není jediná lokalita, ve které by se mělo
péčí města nebo jeho městské části řešit zkvalitnění života občanů. Zejména jejich spor-
tovní vyžití. Chtělo by to ale celoměstskou koncepci rozvoje sportovišť a volnočasových
aktivit na území města Brna. Pokud budeme postupovat v řešení této záležitosti pouze na
základě aktivit či pasivity jednotlivých starostů, pak město jako celek se bude rozvíjet vel-
mi nerovnoměrně.«                                                                                                                            (vž)

V souvislosti s přestavbou zanedbané
brněnské čtvrti Jižní centrum schválili
radní jihomoravské metropole projekt
přivedení nové tramvajové trati k doprav-
ní obsluze tohoto území.

V nulté etapě stavby Tramvaj Plotní je
určeno 263 milionů korun na demolici
více než 30 domů v oblasti ulic Dornych
a Plotní k přípravě prostoru. Projekt obsa-
huje rekonstrukce kanalizace v oblasti
Komárovského nábřeží a stavbu nové
komunikace s 1,5 kilometrovou tramvajo-
vou trasou ulicí Plotní. Ulicí Dornych po-
vede nová čtyřproudá silniční komunika-
ce. Dopravní dílo má vzniknout nákladem
asi dvou miliard korun do r. 2016. Moder-
ní víceúčelové stavby ze sdružených pro-
středků mají zaplnit desítky hektarů zatím
nezastavěných a nevyužitých ploch jižně
od historického středu Brna, tedy vznika-
jící čtvrt Jižní centrum vč. projektovaného
nového hlavního vlakového a autobuso-
vého nádraží.                                                     (vž) Pohled na Brno. Foto © Tibor Dávid
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K LETOŠNÍMU DNI TISKU

Jan Babák
– 105. výročí narození

a 65. výročí úmrtí
Narodil se 10. září 1905 v Brně-Krá-

lově Poli v dělnické rodině. Vyučil
se strojním zámečníkem a pracoval
u různých firem. Působil v dělnické tě-
lovýchově a od roku 1923 v KSČ jako
obvodní důvěrník a později jako člen
KV KSČ. Po Mnichovu organizoval
přechod organizací KSČ v Králově
Poli, v Řečkovicích a Medlánkách do
ilegality. Po zatčení 1. září 1939 násle-
doval Špilberk, Kounicovy koleje, Mí-
rov, Vratislav, Stein, Dachau, Buchen-
wald. Po návratu do Brna se stal
tajemníkem MěV KSČ v Brně. Léta
strádání v koncentračních táborech se
projevila na jeho zdraví. Zemřel 5. říj-
na 1945. V Králově Poli je po něm po-
jmenována jedna ulice.

kj

Zaznělo na krajském sněmu KČP

PROTI PADĚLATELŮM NAŠÍ MINULOSTI

Bývá vždy v září, protože 21. září 1920 – před 90 lety – vyšlo
první číslo Rudého práva. V jeho redakci působili přestavitelé
levice v soc. dem. straně a zakladatelé KSČ v čele s Bohumí-
rem Šmeralem. Do deníku psali přední představitelé KSČ, po-
slanci a senátoři KSČ, spisovatelé, básníci, vědci a dopisova-
telé z měst i venkova. K podpoře deníku přišlo 1. srpna 1937
do Krčského lesa u Prahy přes 20 000 lidí. Tato slavnost dení-
ku založila tradici poválečných Slavností a Běhů Rudého prá-
va, besed vedení strany a redaktorů deníku se čtenáři. KSČM
na tradici Dne tisku i na poslání stranického tisku navázala –
– být opravdovým kolektivním organizátorem, propagan-
distou a agitátorem, nejlepší zbraní a pomocníkem stra-
ny…

Haló noviny jako deník informují pravdivě o událostech
u nás i ve světě, přinášejí komentáře a rozbory aktuálních pro-
blémů v politickém, hospodářském a kulturním dění, podrob-
né informace o zasedáních ÚV KSČM, o činnosti našich po-
slanců, senátorů i zastupitelů v místech. V pátek vychází

příloha Unie českých spisovatelů Obrys-Kmen a TV pohoda -
TV program na celý týden, v sobotu víkendová příloha Bonus
pro Vás, v pondělí společensko-politická příloha Naše prav-
da, čtvrtletní analytický soubor článků a statí Alternativy.
Pravidelně vysílá internetové rádio Haló Futura – jeho pro-
gram uveřejňují Haló noviny. K dispozici jsou i internetové
stránky KSČM v celostátním měřítku i na úrovni některých
OV a MěV KSČM.

Význam stranického tisku – Haló novin – je dán situací
v médiích všeho druhu. Většina občanů sleduje především te-
levizi. V ní převažují téměř na 100 % informace a komentáře
pravicově antikomunisticky zaměřené; jejich vliv je zřetelný,
posluchač přejímá tato hodnocení, aniž je si toho vědom,
o KSČM nic příznivého neuslyší, v přehledu denního tisku
Haló noviny chybí.

Ve všech organizacích KSČM bychom se měli vážně zamýš-
let nad odběrem a četbou tisku KSČM. Ani jeden den bez Haló
novin – budiž poučení z letošního Dne tisku.

Karel JANIŠ

V tomto duchu proběhlo 24. června
2010 jednání krajského sněmu Klubu
českého pohraničí. Předseda KR a mís-
topředseda NR KČP Stanislav Bršlica
v obsáhlé zprávě o činnosti zhodnotil
činnost KČP za uplynulé 4 roky. Usku-
tečnilo se několik protestních akcí proti
radarové základně u nás, semináře k vý-
ročí Mnichova, 15. března 1939, o ne-
bezpečí neofašismu, dále šlo o podporu
výstavby pomníku padlým pohraniční-
kům v Cínovci, protesty proti kriminali-
zaci bývalých pohraničníků, účast na
vzpomínkových akcích v Kounicových
kolejích, v Hevlíně, na Strečně apod.
Stanislav Bršlica ocenil spolupráci s dal-
šími vlasteneckými organizacemi, po-
děkoval členům KR KČP za jejich oběta-
vou činnost a připojil se k ocenění
Národní rady KČP udělené členu VV ÚV
KSČM Josefu Jančarovi a předsedovi
JmKR KSČM Miroslavu Vlašínovi – oba
jednání sněmu pozdravili. Medaili Slo-
venského svazu bojovníků převzal člen
MěR KČP v Brně ing. Václav Picka.

V provolání delegáti sněmu odsoudi-
li snahy o falšování minulosti, zpochyb-
ňování zločinů fašismu, účelové rovnít-
ko mezi nacismem a komunismem,
hanobení a poškozování památníků
padlých rudoarmějců, pořad Máte slo-
vo M. Jílkové 25. února 2010 označující
pohraničníky za zločince bez ohledu na
fakta. Vyjádřili též nesouhlas s návrhy
ODS, TOP 09 a VV na snižování státního
dluhu a důsledků ekonomické krize na
úkor zejména rodin s dětmi a důchodců
a považují mnohé návrhy ve zdravotnic-
tví, bydlení a školství za asociální a pro-

tiústavní. Přihlásili se k naplňování
hlavního hesla KČP: Jen zůstane-li
naše pohraničí české, zůstane česká i
celá naše vlast.

Jihomoravský krajský sněm Klubu
českého pohraničí se uskutečnil v rámci
přípravy na VIII. národní sněm KČP ve
Strakonicích ve dnech 14.-15. srpna
2010. Delegáti sněmu vyjádřili odhodlá-
ní uskutečňovat závěry národního sně-
mu v podmínkách krajské i okresních
organizací KČP.                          Karel JANIŠ

ŠLI PŘED NÁMI�����

Rudolf Filip
– 120. výročí narození

Narodil se 9. září 1890 V Kutné Hoře v rodině dělníka v cukrovaru. Po absolvová-
ní učitelského ústavu nastoupil jako učitel na jižní Moravě a prožil tu celý svůj život.
Po zajetí v roce 1916 se stal legionářem, později přešel do Rudé armády a působil
jako politický komisař na jihovýchodní frontě. Po návratu do vlasti byl aktivním
účastníkem prosincové generální stávky 1920 a byl zatčen a odsouzen na dva a půl
roku do vězení. Učitelské povolání tak pro něho skončilo. Stal se krajským tajemní-
kem hodonínské župy KSČ, na II. sjezdu KSČ byl zvolen za člena ÚV KSČ a jako
instruktor ÚV KSČ působil na Olomoucku, Jihlavsku a Ostravsku. Po 15. březnu 1939
byl několikrát zatčen, pro nedostatek důkazů propuštěn a sledován gestapem.
Potajmu pokračoval v ilegální práci. Po zatčení 8. května 1942 byl vyslýchán v Brně
a 13. října 1942 skončil jeho život v osvětimské plynové komoře.                                     kj

ŠLI PŘED NÁMI�����
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DRUHÁ SVĚTOVÁ VÁLKA SKONČILA 2. ZÁŘÍ 1945

ČESKO-SLOVENSKÁ VZÁJEMNOST POKRAČUJE

HRANICE NÁS SICE DĚLÍ, ALE NEROZDĚLILA…

Po skončení bojových operací Rudé armády v Evropě se její
vojska intenzivně věnovala přípravě na vstup do války s císař-
ským Japonskem. Bylo nutno vzít v úvahu, že podél hranic
SSSR a Mongolska v délce 4 500 kilometrů jsou divize
tzv. kvantunské armády v počtu 600 tisíc až 1 milion vojáků
a důstojníků vychovaných v duchu fanatické oddanosti císaři
a nenávisti k SSSR, Mongolsku a Číně. Byla provedena reorga-
nizace sil Rudé armády.

Bylo vytvořeno Velitelství sovětských vojsk na Dálném vý-
chodě a jeho velitelem se stal maršál SSSR A. M. Vasiljevskij
(1895-1977). Velitelem 1. Dálně-východního frontu se stal
maršál SSSR K. A. Mereckov (1897-1968), velitelem 2. Dálně-
východního frontu zůstal generál armády M. A. Purkajev
(1894-1953). Vznikl též Zabajkalský front, jehož velitelem se
stal maršál SSSR R. J. Malinovskij (1898-1967), jehož vojska
osvobozovala jižní Moravu jako vojska 2. ukrajinského frontu.
Na dalekou cestu se po kapitulaci Německa vydaly: 53. armá-
da genplk. I. M. Managarova, 6. gardová tanková armáda
A. G. Kravčenka, 1. jezdecko-mechanizovaná skupina genplk.

I. A. Plijeva a Tichooceánské loďstvo, jehož velitelem byl ad-
mirál I. S. Jumašev (1895-1972). Operací se zúčastnila i vojska
Mongolské lidové republiky, jimž velel maršál MLR Ch. Čol-
balsan (1895-1952). Hlavní síly Japonců na souši byly poraže-
ny a 2. září 1945 Japonsko podepsalo bezpodmínečnou kapi-
tulaci. Druhá světová válka skončila.

Když USA 6. srpna 1945 svrhly atomovou pumu na Hiroši-
mu a 9. srpna 1945 na Nagasaki, zahynuly desítky tisíc obyva-
tel obou měst na místě a další později. I když kapitulaci Japon-
ska to urychlilo, rozhodující podíl SSSR na porážce Japonska
nemohou dnešní padělatelé dějin popřít. USA použitím ato-
mových pum daly světu, a především Sovětskému svazu, na-
jevo, že budou určovat vývoj ve světě. Studená válka byla za-
hájena a pokračuje i po zániku SSSR proti Ruské federaci pod
záminkou úsilí o zavedení demokracie „amerického střihu“.
Železná opona byla za prezidenta Bushe posunuta na hranice
Polska, Ukrajiny a Gruzie s Ruskou federací. Za nadšeného
přikyvování našich bushovců v politice i v médiích.

Karel JANIŠ

Původní Československý výbor (ČSV)
založil M. R. Štefánik 16. září 1917 v Chica-
gu. Byl obnoven po rozdělení Českoslo-
venska usnesením FS ČSFR 25. 11. 1992
bez referenda občanů. ČSV rozvíjí svou
činnost v Čechách, na Moravě a Slezsku
i na Slovensku prostřednictvím komor.

21. května 2010 se v Brně uskutečnil
sněm moravskoslezské komory (MSK
ČSV). Připomněl 600 let bitvy u Grun-
waldu, 160 let od narození T. G. Masary-
ka, 90 let od mírové smlouvy v Trianonu
a od vzniku Slovenského národního
divadla, 65 let od vítězství spojenců
i 2. čs. odboje nad nacismem.

Sněm MSK ČSV zvolil nové předsed-
nictvo v čele s RSDr. Z. Přikrylem, polis-
topadovým předsedou JmKNV a doc.
Ing. B. Lackem z VUT v Brně. Delegáti
přijali několik závěrů pro X. jubilejní
Československý sněm v Luhačovicích
5. června 2010, který navázal na sněmy
1993, 1994 a 1995 v Brně a 1996, 1998,
2000, 2002, 2004 a 2007 v Luhačovicích.

Roste strategický význam postupné
realizace Masarykova projektu „demo-
kratické unie střední Evropy“, můžeme
navázat na Masarykovo a federální Čes-
koslovensko, na Malou dohodu i na
konfederaci s Polskem dohodnuté za
války prezidentem dr. Benešem a gene-
rálem Sikorskim v Londýně. Jde o Evro-
pu kooperující a integrovanou, „balka-
nizace“ už bylo dost.

Jde o rozšiřování a zkvalitňování
členské základny a vyjednávajícího
a kooperačního potenciálu. Z 80 % čes-
kých a slovenských občanů v roce 1992,
odpůrců rozdělení Československa, zů-
stali jen nejpevnější a nejodpovědnější,

jde o jejich součinnost a příkladnost
v získávání pokračovatelů.

Překonávání naší nynější krize je obtíž-
nější proti minulým 2 stoletím – krize je
nebývale vážná, a to politická, mediální,
sociální, mravní a nemalá bída duchovní.
Masarykova „revoluce hlav a srdcí“ je na-
hrazována falšováním dějin, kultem bez-
hlavého trhu, mamonu a bezohledné

moci. Roste význam naší osvětové činnos-
ti, pro kterou máme příručku Živé hodno-
ty Masarykova Československa – sborník
příspěvků z mezinárodní konference
k 90. výročí vzniku ČSR, která se konala v
říjnu 2008 v Brně. Vyšla již ve 3.vydání a je
možno ji získat v Kulturním a informač-
ním středisku města Brna na Radnické
ulici za 100 Kč.                                     Karel JANIŠ

Dubňany 2010. Foto © Tibor Dávid

V sobotu 21. srpna se v Dubňanech na Hodonínsku uskutečnilo už dvacáté setkání
Čechů a Slováků na společné (a zbytečné) hranici. Mezi hosty, kteří promluvili k více
než tisícovce levicově laděných lidí z řady míst Čech, Moravy i Slovenska byli místo-
předseda ÚV KSČM poslanec Milan Bičík, předseda ÚV KSS Jozef Hrdlička, předseda
komise mládeže ÚV KSČM Zdeněk Milata a předseda Slovenského svazu mládeže
Miroslav Pomajdík a také předseda Komunistické strany mládeže pro Rusko Vjačeslav
Vladimirovič Ganža. Vzácný host - velvyslanec Bolívarské republiky Venezuela v ČR
Victor Julián Hernandéz León promluvil dobrou češtinou i slovenštinou. Přítomni byli
i poslanci za KSČM - Marta Semelová, která program moderovala, Zuzka Bebarová-
Rujbrová, Pavel Kováčik, Miroslav Grebeníček a Vladimír Koníček. Představili se
také kandidáti do senátu Martina Milerová (Hodonín) a Stanislav Navrkal (Blansko),
jejichž kuchařky šly na dračku. Nechyběli ani další krajští, či komunální zastupitelé
a představitelé OV KSČM z celé jižní Moravy.

Zpravodajství jste si zajisté přečetli v Haló novinách, nebo na webu a tak stručným
textem a fotografií se vracíme k této významné události.                                   Tibor DÁVID
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RNDR. DANIEL BORECKÝ, CSC., NÁŠ KANDIDÁT DO SENÁTU

PARLAMENTU ČR VOLEBNÍ OBVOD Č. 58 BRNO-MĚSTO

BEZ ZNALOSTÍ VOLEBNÍ OBVODU TO NEJDE
Nezapomenutelné pro mne jsou

vzpomínky na chvíle studentského „ran-
dění“ na Bílé hoře, pod líšeňskou Kla-
jdovkou, v tehdejším Gottwaldově údolí
nebo po březích řeky Svitavy v celé trase od Obřan až po Holá-
secká jezera. Poznatky o jednotlivých místech jsem získal i při
obcházení a hledání ubytování pro svou novou rodinu v Žide-
nicích v bohunickém sídlišti a jinde. Konečně získání druž-
stevního bytu v tehdy nově budovaném líšeňském sídlišti
a dlouholetá činnost zastupitele v této městské části pak zna-
mená vskutku podrobné seznámení se s Líšní.

K prvnímu poznání prakticky celého obvodu 58 však stačí
tak málo – jen vyjít na Hády, na jedno z nejvyšších a nejkrás-
nějších míst Brna, což je jen „pár kroků“ z líšeňského sídliště.
Vždyť hned za zády máme Hádeckou planinku - národní pří-
rodní rezervaci chránící místní stepní a teplomilnou květenu
CHKO Moravského krasu. Ano, odtud, z místa nad malomě-
řickým vápencovým lomem, který je dodnes z širokého okolí
viditelný jako výrazný drápanec do „zelených plic“ Brna, je
vskutku pěkný pohled nejen na historické dominanty města -
Špilberk a Petrov - nebo naopak na nejmodernější komplex
brněnského M-paláce, ale i na velkou část od Brna na jih se
táhnoucího Dyjskosvrateckého úvalu končícího siluetou Pav-
lovských kopců. Také jako na dlani odtud máme jednotlivé
městské části Brna - od Obřan až po Bohunice, od Komárova
až po Chrlice. Odtud, z vyhlídky od hotelu Velká Klajdovka,
bylo kdysi možné pozorovat rušný provoz na vskutku impo-
zantním maloměřickém vlakovém seřadišti, nebo připomínat
si tu dávno zašlou slávu brněnské části posvitavské průmyslo-
vé zóny. Dnes odtud naopak můžeme sledovat provoz rozví-
jejícího se brněnského mezinárodního letiště či objekty nově
vzniklé průmyslové zóny na brněnské Černovické terase.

Daniel BORECKÝ
Přímo dole pod námi si zase může-

me prohlédnout haly a dnes prázdné
tovární plochy, na nichž kdysi bylo
možné počítat stovky a tisíce k expedi-

ci připravených černočervených krasavců vyjíždějících z lí-
šeňského Zetoru. Této části Brna dnes vévodí celá skupina
komínů – mezi nimi už dlouho nekouřící zetorácký, tak pře-
devším stále více využívaný komín brněnské spalovny. Spa-
lovna, její technologická modernizace, představuje jednu
ze tří velkých brněnských investic spolufinancovaných
z prostředků Evropské unie. Tento volební obvod vůbec
koncentruje značnou část unijních financí. Proti horizontu
se třeba rýsuje výšková budova Fakultní nemocnice Bohu-
nice, obklopená nově vyrostlým areálem budov Univerzit-
ního kampusu coby moderního vědeckovýzkumného cen-
tra Masarykovy univerzity – další úspěšná investice
z prostředků EU. Dobře viditelný je odtud i prostor nového
hlavního vlakového nádraží, jehož výstavba je též nemysli-
telná bez unijních prostředků. A takových „detailů“ na vi-
ditelné mapě volebního obvodu číslo 58 bychom mohli od-
tud vidět daleko více. A pak lze i pomáhat.

Základní úkoly v práci senátora
1. Přenášet odraz problémů brněnského regionu do cent-

rální zákonodárné sféry.
2. Zprostředkovávat rozumný vliv centrálních orgánů na

život brněnského regionu.
3. Podílet se na schvalování zejména sociálních, ekologic-

kých a rozvojových zákonů a iniciovat jejich přijetí.
4. Pomáhat řešit konkrétní problémy lidí, fyzických a práv-

nických osob, z jednotlivých městských částí brněnského
volebního obvodu.

I dešťová kapka má svou alternativní
individuální či kolektivní cestu – buď se
stane párou v oblacích, nebo zůstane na
rostlince, aby ji samotnou udržela při
životě, nebo dopadne na zemský po-
vrch, kde spolu s ostatními kapkami pů-
sobí jako prospěšný pomocník či mo-
hutný a ničivý živel, nebo pronikne
a zůstane v půdě, kde se dostane ke ko-
řenům veškerého pozemského života,
nebo prostoupí hlouběji, aby časem
znovu jako studánka průzračné a zdra-
vé vody vystoupila na povrch a dále pro-
tékala a zkrášlovala širý kraj, nebo se
ztratí v hlubokém podzemí, aby tam na-
brala minerální nebo tepelné bohatství
Země. Tak nějak je to i s každým z nás.
Každý máme svou alternativní volbu.
Ovšem člověk svým chováním a rozho-
dováním může tuto volbu nějak ovlivnit.
Záleží i na něm samém, na jeho osob-
ním stanovisku, zda půjde cestou indi-
viduální nebo společnou, přímo nebo
komplikovaně.

A má cesta a stanovisko? Již s ohle-
dem ke své profesi se snažím opřít o celý

soubor existujících předpokladů ekono-
mického a politického vývoje ve světě
a v české společnosti, které se promítají
do společenského chování lidí a způso-
bu jejich života. Výsledkem je má před-
stava společnosti, spočívající v individu-
ální rozdílnosti přání a potřeb, ale
skutečné rovnosti společenských pod-
mínek a šancí a v neposlední řadě i prin-

cipů trvale udržitelného života a život-
ního prostředí v plné své šíři, tj. prostře-
dí přírodního, technického i sociokul-
turního. Tedy společnosti založené na
lidské solidaritě, sociální spravedlnosti,
překonávající dnešní ryze konzumní
přístup citlivým vztahem k lidem i pří-
rodě. Proto patřím k těm, kteří životní
prostředí považuji za čtvrtý zdroj mo-
derní levicové teorie a trvale udržitelný
rozvoj za její nosný strategický pilíř.

K realizaci takovéto společnosti je
již dnes třeba všude, tedy i na půdě
Senátu, prosazovat takové zákonodár-
ství, jehož přirozenou součástí je péče
o kvalifikovanou pracovní sílu, občan-
skou bezpečnost, ale i obhajoba a roz-
voj podmínek sociálního státu či pro-
sazování hospodářského rozvoje
respektujícího podmínky trvale udrži-
telného života. To vše také považuji za
rozhodující cíl svého působení v hor-
ní komoře českého parlamentu. Vždyť
již obyčejná slušnost velí nedopustit
Senát medializující se jen oceňováním
Mašínů a zákazem KSČM.
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KSČM PRO MĚSTO BRNO

JUDr. Helena SÝKOROVÁ,
55 let, předsedkyně Kontrolního výboru

Zastupitelstva m. Brna, členka KSČM

Ing. Pavel BŘEZA,
68 let, státní  zaměstnanec,

člen KSČM

Ing. Ladislav BÝČEK,
65 let,  technik,

člen KSČM

KANDIDÁTKA KSČM DO ZMB PRO KOMUNÁLNÍ VOLBY V BRNĚ

DEJTE SVŮJ HLAS KANDIDÁTŮM KSČM!
Úplné znění volebního programu KSČM na období 2010 - 2014

najdete na internetové adrese www.kscm-brno.cz

BUDEME PROSAZOVAT ZEJMÉNA:
� NEPŘENÁŠET DŮSLEDKY HOSPODÁŘSKÉHO POKLESU NA

OBČANA VYŠŠÍMI PLATBAMI ZA VODU, TEPLO A JÍZDNÉ

� ZAJISTIT MÍSTA V MATEŘSKÝCH ŠKOLÁCH I PRO TŘÍLETÉ DĚTI

� ZAJISTIT VÝSTAVBU STARTOVACÍCH BYTŮ PRO MLADÉ
RODINY A ÚNOSNÉ NÁJEMNÉ V OBECNÍCH BYTECH

� ROZŠÍŘIT KAPACITU DOMOVŮ PRO SENIORY

� ZKVALITNIT PÉČI VE ZDRAVOTNÍCH A SOCIÁLNÍCH
ZAŘÍZENÍCH MĚSTA

� UPŘEDNOSTNIT VÝSTAVBU VELKÉHO MĚSTSKÉHO OKRUHU

� ŘEŠIT HLUKOVÉ ZÁTĚŽE A OPUŠTĚNÉ PROVOZNÍ AREÁLY

� VÝSTAVBU FOTBALOVÉHO STADIONU A KONCERTNÍHO SÁLU
ZAJISTIT VÍCEZDROJOVÝM FINANCOVÁNÍM

4. RNDr. Daniel Borecký, CSc., 56 let
vysokoškolský učitel, KSČM

5. Ing. Hana Blahutová, 47 let, před-
sedkyně KV MČ Brno-střed, bez po-
lit. příslušnosti

6. RSDr. Pavel Novotný, 66 let,
taj. MěV KSČM v Brně, KSČM

7. Aleš Kříž, 48 let, dělník, KSČM

8. Radomír Jenyš, 61 let, dělník,  KSČM

9. Doc. PhDr. Josef Kůta, CSc., 76 let,
vysokoškolský učitel, KSČM

10.RSDr. Lubomír Mlejnek, 68 let,
technik, KSČM

11.Jiří Hráček, 24 let, studující, KSČM

12.Hana Staňková, 60 let, admin. pra-
covnice, KSČM

13.Martin Říha, 40 let, technik, KSČM

14.Zdeněk Pypeč, 55 let, dělník, KSČM

15.Doc. PhDr. Vladimír Šaur, CSc.,
72 let, vysokoškolský učitel, KSČM

16.Emil Vítek, 52 let, správce objektů,
KSČM

17. Petr Kalábek, 68 let, manažer, KSČM

18.Vladimír Tomsa, 54 let, technik,
KSČM

19.Karel Barák, 65 let, řidič, KSČM

20.RSDr. Milan Chalupa, 70 let,
důchodce, KSČM

21.Ing. Pavel Kučera, 52 let, chemik,
KSČM

22.Ing. Jiří Miča, CSc., 69 let, ekonom,
KSČM

23.Libuše Břenková, 75 let, důchodky-
ně, KSČM

24.Ladislav Kobza, 65 let, učitel, KSČM

25.Pavel Vrba, 64 let, učitel, KSČM

26.Ing. Zdeněk Matyáš, 63 let, podnika-
tel, KSČM

27.Jiří Vítek, 61 let, seřizovač, KSČM

28. Karel Grünwald, 69 let, učitel, KSČM

29.Ing. Eliška Tebichová, 58 let, analy-
tička, KSČM

30.Miroslav Ponížil, 62 let, technik,
KSČM

31.Ing. Radek Malý, 36 let, lesní inže-
nýr, bez polit. příslušnosti

32. Petr Všetečka, 61 let, technik,  KSČM
33.Klára Staňková, 27 let, kuchařka,

bez polit. příslušnosti

34.PhDr. Aleš Franek, 64 let, lékař,
KSČM

35.Klára Valová, 28 let, prodavačka,
bez polit. příslušnosti

36. Ondřej Minks, 24 let, operátor, KSČM

37.Bohumila Pešková, 64 let, důchod-
kyně, KSČM

38.Martina Vítková, 29 let, prodavačka,
bez polit. příslušnosti

39.Petr Adámek, 39 let, manažer,
KSČM

40.Ruth Trýbová, 43 let, zdravotní sest-
ra, KSČM

41.Radek Ponížil, 32 let, technolog, bez
polit. příslušnosti

42.Marie Knapová, 51 let, zdravotní
sestra, KSČM

43.Dalibor Ledvina, 41 let, technik, bez
polit. příslušnosti

44.RNDr. Jana Vaisharová, 62 let, uči-
telka, KSČM

45.Jana Vítková, 50 let, prodavačka,
bez pol. příslušnosti

46.Ing. Rostislav Maleňák, 63 let, tech-
nik, člen KSČM
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STŘÍPKY

NEOKURKOVÉ

A JE VYMALOVÁNO – NÁROD TO
MÁ „ISTÝ“ – VOLIL TOP-ISTY, VO-
LIL DŽONISTY. Vítěz sněmovních
voleb z 28.-29. května 2010 ČSSD
s 22,08 % a 56 poslanci ve skutečnos-
ti volby prohrál, protože zvítězili
slovutný polí a lesů pán a nevěrník
Džon, kteří s 41 poslanci TOP 09
a s 24 poslanci Věcí veřejných vytvo-
řili spolu s 53 poslanci z propadající
se ODS většinu 118 poslanců sně-
movních dosud v polistopadových
dějinách neexistující.
Proto již 4. června 2010 požádal pre-
zident Petra Nečase o jednání, která
by vedla k ustavení koaliční vlády
ODS, TOP 09 a VV. Během těchto
jednání – o koaliční smlouvě – došlo
ke shodě o vedení Sněmovny a o po-
čtech výborů. Na XXI.kongresu
ODS 20. června 2010 byli přesvědči-
vou většinou delegátů zvoleni před-
sedou strany Petr Nečas, 1. místo-
předsedkyní Miroslava Němcová,
místopředsedy se stali Vondra, Bla-
žek (z Brna), Drobil (z Ostravy)
a Pospíšil. Neprošli Vodrážka, Cabr-
noch, Kuba. Mirek Topolánek v pí-
semné zprávě kongresu charakteri-
zoval tři chyby,  které udělal:
2. volbu V. Klause prezidentem,
V. Tlustého za ministra financí
a souhlas s ustavením vlády J. Fis-
chera – podařilo se mu překvapit
delegáty kongresu i veřejnost. Ivan
Langer se vyslovil lépe k věci – co
poškodilo ODS: aféra Toskánsko,
snaha regionů kongres ODS 2008
proměnit ve volební, hon na Open-
card v Praze, která přerostla Prahu,
nepodařilo se zabránit kampaním
jednotlivců. Z vedení ODS odešli
Topolánek, Langer, Gandalovič,
Vodrážka, Bendl.
22. června 2010 se konalo ustavující
zasedání Poslanecké sněmovny.
114 našich zástupců sem přišlo po-
prvé. Nepřišli z KDU-ČSL, ze Strany
zelených, poněvadž nebyli zvoleni.
Mezi 114 nezvolených státní po-
kladna rozdělí téměř 39 mil. Kč –
– řadový poslanec obdrží 295 000 Kč
hrubého, expředseda Vlček 633 000
Kč, místopředsedové Kasal, Talma-
nová po 562 000 Kč – kandidují do
Senátu atd. Takže Topolánek, Lan-
ger, Cyril Svoboda, Bursík, Liška se
nám již nebudou předvádět. Neoče-
kávané politické zemětřesení
změnilo naši politickou scénu k ne-
poznání…
24. června 2010 byly na podkladě
předchozí dohody koalice do vede-
ní Poslanecké sněmovny zvoleny

Miroslava Němcová za předsedkyni,
za místopředsedkyně absolventka stu-
dia teologie Čs. církve husitské Kateři-
na Klasnová z Věcí veřejných a politic-
ká turistka a radarová zpěvačka Vlasta
Parkanová z TOP 09 – „uklidil“ ji sem
Karel Schwarzenberg – na minister-
stvu obrany nyní „uklízí“ A. Vondra.
Obě jmenované nyní studují „sně-
movní kuchařku“. Místopředsedou se
stal i Lubomír Zaorálek z ČSSD. V rám-
ci „šetření“ nebyl za místopředsedu
zvolen Vojtěch Filip „zásluhou“ po-
slanců koalice i většiny ČSSD.
ODS má nyní v rukou nejdůležitější
ústavní funkce, stojí v čele státu, vlá-
dy i obou komor Parlamentu ČR.
Značně to oslabilo ODS při jednání
o složení nové vlády, o přidělení mi-
nisterstev ODS. Proto se například
TOP 09 podařilo prosadit do funkce
ministra financí Miroslava Kalouska,
zkušeného dino-

saura a vyzrálé-
ho veleještěra, jak se v Právu

14. srpna 2010 charakterizoval, minis-
terstva práce a sociálních věcí, zdra-
votnictví a kultury. A pán lesů, vod
a strání se stal 1. místopředsedou vlá-
dy a ministrem zahraničí České re-
publiky nebo…? Podobně s neobvyk-
lou razancí a vyhrožováním, že do
vlády nevstoupí, protlačil se Radek
John do funkce ministra vnitra a mís-
topředsedy vlády, získal též pro Věci
veřejné školství, místní rozvoj a přede-
vším dopravu. V televizních rozhovo-
rech prokázali zejména Radek John
a Vít Bárta – podle Josefa Chuchmy
v Mladé frontě Dnes ze 14. 8. 2010 kan-
didát titulu Skřehoták vlády – totální
neznalost chodu zákonodárné a vý-
konné moci; Vít Bárta studuje 12 ho-
din denně problematiku dopravy!!!
Do politiky vstoupil svět podnikání
přímo se snahou ovládnout ji co nejví-
ce ve společnosti, v níž až na prvním
místě jsou peníze právě penězi, niko-
liv potřebnými předpoklady pro výkon
funkcí ministra. Potvrdila se Marxova
charakteristika úlohy peněz ve společ-
nosti – máš-li je, můžeš všeho dosáh-
nout.
ODS se musela spokojit s minister-
stvem obrany v čele s bushovcem ra-
daristou Vondrou, průmyslu a obcho-
du – experta ODS Kocourka chtěl

Nečas na finance – spravedlnosti –
– pokračuje Pospíšil, zemědělství
a životního prostředí.
25. června 2010 podala Fischerova
vláda demisi, 28. června jmenoval
prezident Petra Nečase předsedou
vlády a 12. července byla podepsána
obsáhlá koaliční smlouva. Proto
mohl prezident 13. července jmeno-
vat Nečasovu vládu. Z 15 ministrů
pouze 5 již ministry byli – Nečas,
Schwarzenberg, Vondra, Pospíšil
a Kalousek, ostatních deset jsou no-
váčci všeho schopní. Prezident mi-
nistry vyzval, aby se hned dali do
práce bez dovolené. Ale Vít Bárta si
odjel na svatební cestu, jemu přece
prezident nebude cosi nařizovat!
10. srpna 2010 dostala vláda důvě-
ru všech 118 koaličních poslanců.
Hlasování předcházela sedmihodi-
nová vystoupení 30 poslanců KSČM
a ČSSD. Na kritiku vládního prohlá-
šení vláda nereagovala, mnoho koa-
ličních poslanců i ministrů bylo
mimo jednací sál. Arogance moci se
naplno projevila: Jen si povídejte,
my si stejně uděláme, co chceme.
Vláda připravuje taková opatření,
která přesunou důsledky krize na ty,
kteří krizi nezavinili. Až vláda opat-
ření navrhne a 118 „rozpočtově od-
povědných“ poslanců je schválí, bo-
hatí zbohatnou a chudí zchudnou.
Odklad sněmovních voleb z podzi-
mu 2009 umožnil sešikovat řady
TOP 09 a Věcí veřejných tak, že plně
nahradily velké ztráty voličů aférami
přeplněné ODS. Všestranně „topis-
tům“ a „džonistům“ napomohla vy-
růst do oblak televize vystupováním
pána lesů, vod a strání Schwarzen-
berga a boj s korupcí slibujícího
mluvky Johna, perspektivou Řecka,
zvítězí-li ve volbách ČSSD. Na voli-
če to zapůsobilo, jak o tom svědčí
výsledky. Brzy si uvědomí, komu
dali své hlasy stejně jako ti, kteří
otráveni poměry na politické scéně
k volbám nešli.
Nestačil jeden NEČAS – ten v poli-
tice. 7. a 8. srpna napršel NEČAS
přírodní v podobě povodní na seve-
ru Čech. Plány ministra vnitra
na snížení počtu příslušníků hasič-
ského a policejního sboru dostaly
ránu stejně jako škrty v dopravě –
– ministr Skřehoták bude skřípat zu-
bama i ve snu při financování obno-
vy silnic a tratí zničených povodně-
mi. Pomohou finančně ti,  kteří
miliony podpořili pravicové strany
před volbami?

kj
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Folklorní lásky pětasedmdesátníka PhDr. Miloše Hudce

VORGLE V HANTECUVORGLE V HANTECUVORGLE V HANTECUVORGLE V HANTECUVORGLE V HANTECU

Mezi pětasedmdesátníky se zařa-
dil 17. srpna publicista s hlubokým
vztahem k folkloru PhDr. Miloš
Hudec. Překonal dlouhotrvající váž-
né onemocnění a chystá se po roce
vrátit k práci v kulturní rubrice
brněnského občasníku Echo. Je ne-
přehlédnutelný svou postavou, ale
především košatostí znalostí a ne-
smírnou šíří kulturního rozhledu.
Řadu let nechyběl na žádné význam-
né divadelní premiéře, výstavě vý-
tvarného umění. V popředí jeho
zájmu je folklorní dění. Poslední rok
ale musel dělit čas mezi léčebné po-
byty v nemocnicích a doma mezi
obrazy od svých přátel – výtvarní-
ků Borka Bayera, Františka Cun-
drly, Gertrudy Göpfertové, Františ-
ka Januly, Františka Kudláče,
Vladimíra Křepinského, Guida Ta-
vagnacca, Vladimíra Vašíčka, Mi-
lana Zezuly…

Stojí za zmínku, že jubilantovou
velkou láskou je dodnes strážnický
mezinárodní folklorní festival. V le-
tech 1972 až 1975 byl dokonce členem
jeho organizačního výboru. To poklá-
dá za mimořádnou poctu a vzpomíná:
„ Nebylo u nás významnějšího festiva-
lu a reprezentativnější folklorní akce
než Strážnice. Mezi návštěvníky ne-
chyběli prezident republiky, předseda
vlády, ministři, renomovaní umělci
a vědci, zahraniční osobnosti. Byl
jsem tehdy místopředsedou Okresní-
ho národního výboru v Hodoníně
a kultura, zejména spojená s regio-
nem, byla nejen v mé kompetenci, ale
byla součástí mého dechu. Byla radost
spolupracovat při přípravách festiva-
lu s takovými osobnostmi jako byli
Slávek Volavý, Václav Frolec, Josef To-
meš, Jan Souček, Zdenka Jelínková,
Věra Haluzová, Josef Tomeš, Dušan
Vlach, Bohumil Mlýnek, řada funkci-
onářů Jihomoravského krajského ná-
rodního výboru. Byli jsme dělným
kolektivem. Nikdy nešlo o nějaké
resortnictví. Kdo mohl, podal po-
mocnou ruku i jinde. Tam, kde toho
bylo třeba. Kolem výboru se točila
velká skupina milovníků Strážnice.
Za všechny vzpomenu bývalého se-
nátora Jana Bendu, malíře Aleše
Černého, Františka Cundrlu a Vojtě-
cha Štolfu. Otázka zdaru festivalu
byla pro ně stejně jako pro nás otáz-
kou cti“.

Na otázku, kde jsou kořeny Hudco-
va vztahu k folkloru, nemusel jubilant
hledat odpověď dlouho: „Narodil
jsem se v Kyjově. Tam jsem se setká-
val s folklorem na každém kroku.
A nejen to. V Kyjově byla silně rozvi-
nuta tzv. aktivní kultura. Hráli jsme
divadlo, pořádali výstavy, zpívali v
mnoha sborech, hrálo tam několik or-
chestrů, běžná byla literární pásma,
soutěže, besedy, taneční zábavy. Folk-
lor nikde nechyběl. Někdy bylo až ne-
milé, když se třeba dialekt vloudil do
Nezvalovy hry o Atlantidě. Vše s folk-
lorem organicky souviselo. Jednou se
ptali akademického malíře Vladimíra
Vašíčka proč má tak rád červenou bar-
vu, proč má jeho Svatobořanka i nohy
červené. Odpověděl, že to pramení
z folkloru. Zkuste celý den okopávat
vinohrad, krev se nahrne do hlavy
a i modrú uvidíte červeně. Prý proto je
tolik červeně v našich ornamentech.
Když jsem odešel z Kyjova, nejvíce mi
chyběly slovácké tradice. I v Praze
jsem vystupoval v kroji. Zpíval u cim-
bálu. Udržoval svůj dialekt. Po návra-
tu na Slovácko jsem byl velmi zaujat
spartakiádní skladbou Rodná země
a do folkloru jsem se vrátil. Jako učitel
jsem však viděl svou polohu v práci
s dětmi. Nejvíce jsem spolupracoval
s Pavlem Čechem a jeho Podlužán-
kem. Byli jsme na velkém zájezdu
i v Moskvě a recipročně u nás hostili
moskevský dětský soubor Rudé pla-
chy.“

Životní cesty zavedly PhDr. Miloše
Hudce do zahraničí častěji. Do Skan-
dinávie, Německa, Mongolska, Konž-

ské republiky, Polska, Ruska a Francie.
Všude se o podpoře folkloru hodně
mluvilo a psalo. „S úctou k jejich pod-
mínkám jsem byl vždy hrdý na to, co
máme v lidových tradicích vžito u nás
doma. Pracoval jsem řadu let na na-
šem velvyslanectví v Paříži, kde jsem
byl ředitelem české základní školy.
Ani tam jsem se neměl za co stydět.
Cítil jsem se podobně jako malíř Joža
Uprka, když v roce 1902 vozil po Hor-
ňácku francouzského sochaře Augus-
ta Rodina. Mluvil jsem o národní
hrdosti, o vztahu k folkloru. Musím si
postesknout, jak v našich sdělovacích
prostředcích dost často „odborníci“
pomlouvají náš vztah k folkloru jako
produktu propagandy minulé doby.
O to více si vážím folklorních pořadů,
které uvádějí Česká televize, Český
rozhlas a Rádio Proglas. Pro mne jsou
folklor a lidové tradice vůbec proje-
vem lásky k životu a především lásky
k vlasti. Všichni velcí národopisci
z toho vycházeli. Sušil, Bím, Václavík,
Klusák a mnoho dalších. Milovali lid,
s nímž navždy spojili svůj život, myš-
lení a práci. Současným nositelům
folklorních tradic přeji, aby se jim
podařilo dosáhnout toho, co bylo ře-
čeno při jejich vzniku. Nemusí to mít
vždy lehké. Prostí lidé spjatí s rodnou
hroudou jistě ocení jejich práci. Stráž-
ničanům z Národního ústavu lidové
kultury přeji, aby se jména Krist, Ond-
rušová, Blahůšek, Škapík a Šimša vy-
slovovala po létech se stejnou úctou
jako Volavý, Tomeš, Holý, Slováček,
Harnoš …“, uzavírá jubilant náš roz-
hovor.                     Bohumil HLAVÁČEK

CD s podtitulem Zonky vod vatrůvek
a goldnový merchny (Písně od táboráků
a zlatý fond pohádek) jsou unikátním
počinem šiřitele brněnského hantecu,
zpěváka a muzikanta Honzy Hlaváčka,
kterého jsme loni mohli vidět například
na Nově v televizním pořadu Mr. GS,
kde též simultálně překládal do hantecu
smuteční řeč na simulovaném pohřbu.

Na Honzově v pořadí již druhém
hudebním nosiči najdeme sedm nej-
rozšířenějších tábornických písní pře-
ložených do hantecu a šest pohádek,
rovněž převyprávěných v tomto slan-
gu moravské metropole. Vedle noto-
ricky známých Buráků nebo Rodného
údolí tu jsou i pohádky o Otesánkovi,

Šípkové Růžence či Zlaté rybce. Celý
disk pak končí po pohádce ukolébav-
kou Spi děťátko spi. Jak jinak, než
v hantecu.

Vorgle neboli oříšky představují sou-
bor nejznámějších písní a pohádek, ze
kterého si stejně jako ze sáčku oříšků
může posluchač vyloupnout právě to,
na co má chuť.

Hlaváček CD vydává s cílem šířit
brněnský hantec i mezi mladší brněn-
skou populací. Zcela záměrně k tomu
využívá známých písní a pohádek, pro-
tože je každý zná a nebude tak mít velký
problém s překladem. Tak honem
vtruknite do kšeftu u kapucínů ve štatlu
pro ty Vorgle. Dokáď só čerstvý!           did
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Kam v nové sezóně za kulturou

MEZINÁRODNÍ FESTIVAL JANÁČEK BRNO

Národní divadlo v září zahajuje (3. 9.)
v Mahenově divadle baletem Coppélie
z Montmartru Leo Deliba. Jde o předsta-
vení Německé rýnské opery upravené
jeho choreografem a šéfem baletu Youri
Vámosem. Zasadil klasickou baletní před-
lohu do Paříže 19. století kde se tančí kan-
kán. Rukopis choreografa vychází z klasic-
kého baletu a proto sahá po romantických
baletních předlohách. Z ostatních před-
stavení lze doporučit Gogolova Revizora
(14. 9.) s nesmrtelným Chlestakovem
v podání naturščika, hudebního skladate-
le a dramaturga Martina Dohnala. Večer
k neuvěřitelnému 80. výročí narození (28.
9.) operního režiséra Václava Věžníka
bude poctou tvůrci inscenací jež dodnes
diváka strhnou. Modelovou ukázkou je
jeho Aida (22. 10.). Tím se dostáváme
k programu po rekonstrukci nově v říjnu
otevřené operní scény Janáčkova divadla.
První premiérou v rámci festivalu Janáček
Brno 2010 bude (3. 10.) Její pastorkyňa
v režii Zdeňka Kaloče. Jedná se o jeho dru-
hou inscenaci pastorkyně na brněnském
operním jevišti a má zkušenost i s čino-
herní předlohou, jak na jevišti, tak před
televizní kamerou. Další operní premié-
rou (2. 10.) tentokrát v Mahenově divadle
je Nížina Eugena D´Alberta. Divák zná
spíše suitu z této německé veristické ope-
ry i když v minulém století měla premiéru
v Praze. Režírovat bude Heinz Lukas-Kin-
dermann a jedná se o kooprodukci s Falc-
kým divadlem v Kaiserslauternu pouze
s dvěma reprízami (10. 26. 2010.).

Městské divadlo na Činoherní scéně
v září premiéruje (11. 12. 9.) Školu základ
života Jaroslava Žáka v úpravě a režii Hany
Burešové. Divák televizních filmů pro pa-
mětníky zná filmovou podobu ve své době
veleúspěšné knihy Študáci a kantoři.
Na podnět E. F. Buriana ji Žák přepsal i do
divadelní podoby. Další premiérou tento-
krát na Hudební scéně bude (18. 9.)
Muchova epopej Aleše Březiny a Šimona
Cabana. Jde o muzikál inspirovaný živo-
tem malíře a jak naznačuje titul i jeho
vrcholným dílem. Zda podnětem k uve-
dení bylo malířovo kulaté výročí narození
či současná přetahovaná o epopej posou-
dí divák.

Divadlo Husa na provázku zahájí
(10. 9.) Uhdeho a Štědroňovou Baladou
pro banditu, jež jako kultovní inscenace
získala před desítkami let i filmovou po-
dobu. Neméně kultovní je (17. 9.) obno-
vená premiéra Rozvzpomínání podle
Hrabalovy literární předlohy Obsluhoval
jsem anglického krále. Ubohá rusalka ble-
dá bratří Formanů po reprízách na jejich
lodi v přístavištích v Kralupech, Rozto-

kách a v Praze na Františku se vrátí opět
(21. 9.) na domovskou scénu provázku.

Divadlo u stolu v režii Ivo Krobota spe-
cialisty na Hrabala uvede (9. 9.) jeho jed-
nu z nejslavnějších próz Příliš hlučnou sa-
motu se zkušeným představitelem
hrabalovských rolí Pavlem Zatloukalem.
Pod názvem Dej rty mé nocím, smrt mou
lásce proběhne (29. 9.) večer věnovaný
stoletému výročí narození Františka Hru-
bína, básníka Balady pro křídlovku před
pár lety uvedené v Městském divadle
a před půl stoletím kultovní hry Srpnová
neděle, rovněž zfilmované.

Hadivadlo uvádí (14. 15. 9.) v obnove-
né premiéře jednu ze svých nejlepších in-
scenací Čapkovu Věc Makropulos. Reprí-
za (20. 9.) Psychózy ve 4.48 je autentická
zpověď mladé nadané autorky Sarah
Kaneové co ji vedlo ve 4 hodiny 48 minut
k sebevraždě. Jde o příběh přecitlivělého
jedince jemuž společnost není schopna
pomoci.

Divadlo Bolka Polívky je v září ve zna-
mení jeho potomků. Hrdinové jako my je
název hry Thomase Prussiga o jednom se
samozvaných hrdinů co boural Berlín-
skou zeď. Režíruje ji (15. 9.) včetně scéná-
ře a výpravy Kamila Polívková. Litevské
drama je pro nás neznámé proto zajíma-
vá bude Divá žena Sigitase Parulskise
z produkce Agentury Makroconcert
s Annou Polívkovou v hlavní a jediné roli.

Divadlo Polárka v září uvede (26. 9.)
premiéru Hudba v Čechách, Češi v hudbě
s podtitulem Historizující, mírně mystifi-
kační kabaret. Autoři Konrád Popel a Má-
rio Buzzi vycházejí z předpokladu, že ve
velkých chvílích národa byla jedním
z hybných prvků hudba, což nepostrádá
logiku počínaje svatováclavským a husit-
ským chorálem.

Nejvýznamnější událostí na hudebním
pódiu nejen v říjnu, ale v celé brněnské
hudební sezoně je 45. mezinárodní
hudební festival Brno 2010 Moravský
podzim. Má podtitul de_kadence a srov-
nává hudbu dobových přelomů. Jak mi-
nulých tak i toho přelomu v němž žijeme.
Z orchestrů vystoupí (1. 10.) Düsseldorfer
Symphoniker, (8. 10.) Filharmonie Brno,
(9. 10.) Litevský komorní orchestr, (13. 10.)
Česká Filharmonie, (14. 10.) Janáčkova fil-
harmonie Ostrava. Z dirigentů to budou
slavný Libor Pešek, brněnský Alexandar
Markovič a Leo Svarovsky. Ze sólistů
a souborů to budou ( 3. 10.) klavírní Duo
De Stefano, (4. 10.) kultovní Vídeňští zpě-
váčci a (6. 10.) Arditti Quartet. Dramatur-
gie bude exkluzivní a to nejen (14. 10.)
spektakulární provedení Honeggerovy
Jany z Arku na hranici v Hale Rondo, ale
i málo hrané skladby např. Gabriela Fau-
ré (4. 10.), Oliviera Messiaena (3. 10.), Da-
ria Milhauda (5. 10.) a Alexandra Skrjabi-
na (8. 10.). Je tedy se na co těšit.               (V)

Janáček versus experesionismus je
podtitul druhého ročníku Mezinárod-
ního festivalu Janáček Brno, který se
uskuteční od 16. do 28. listopadu 2010
v Brně s úvodem, který se bude konat
9. a 24. října.

Pod jeho hlavičkou se na několika
scénách a pódiích moravské metropole
odehraje přibližně třicítka operních
i činoherních představení. Koncertů, re-
citálů, workshopů či komponovaných
pořadů za účasti předních českých
i zhraničních souborů a umělců. Publi-
kum se může těšit na zahraniční pro-
dukce, Věc Makropulos v podání Heli-
kon-Opera Moskva a Lulu od Albana
Berga v nastudování Theater Essen,
všechna tři Národní divadla – pražské,
brněnské i moravskoslezské, Ivu Bitto-
vou se Škampa kvartetem či studenty
z HJ JAMU.

Kvalitně obsazený festival, vycházející
vstříc náročnému publiku i širší veřejnos-
ti, chce rozprostřít kulturní dění v morav-
ské metropoli. Podle Daniela Dvořáka,
ředitele Národního divadla Brno, které je
hlavní pořadatel festivalu, je janáčkovské

publikum paradoxně početnější v zahra-
ničí, než v ČR. »Káťa Kabanová nebo
Z mrtvého domu jsou dvě Janáčkovy ope-
ry, které měly v poslední době premiéru na
světových scénách,« konstatoval Dvořák.
»Prakticky v každé zemi je kruh příznivců
Leoše Janáčka a náš festival je vyjímečná
příležitost, jak zhlédnout a porovnat velký
počet jevištních provedení jeho děl. Je naší
ambicí, aby se Brno stalo synonymum pro
Janáčka, podobně jako Salcburk pro Mo-
zarta nebo Bayreuth pro Wagnera.«

V letošním ročníku zazní dvě světové
premiéry původních Janáčkových oper
v nastudování Národního divadla Brno –
– Výlet pana Broučka do Měsíce (původní
verze z r. 1917, dirigent Jaroslav Kyzlink,
režie Pamela Howard) a Šárka (původní
verze z r. 1887, hudební nastudování:
Ondrej Olos, režie: Kristina Belcredi).
Vstupenky na festival Janáček Brno 2010
jsou v prodeji od 1. května. Na všechny
vstupenky zakoupené do 30. června platí
dvacetiprocentní sleva.

Bližší informace, vč. podrobného
programu, jsou na internetových strán-
kách www.janacek-brno.cz.                       (vž)
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Právě vyšel nový již 22. sborník pří-
spěvků k dějinám a výstavbě Brna. V úvo-
du primátor Roman Onderka připomíná,
že s dějinami jsme spjati víc, než si myslí-
me. Jeho slova potvrzují autoři Jan Osol-
sobě a Aleš Filip. Uvádějí popisná čísla
nájemních domů, které postavil se svou
stavební firmou stavitel Fritz Schmeer
(1875-1941) na Smetanově, Lidické, Cih-
lářské, Botanické, Antonínské, Údolní,
Gorkého, Merhautově, Slepé, Domažlické
nebo Štefánikově ulici na počátku minu-
lého století.

Andrea Zobačová připomíná výročí
narození a úmrtí etnografa Karla Fojtíka
(1918-1999), který prostudoval rozbor by-
tových podmínek dělnictva ve výročních
zprávách nemocenské pokladny z let
1908-1911. V letech 1958-1961 Karel Foj-
tík fotografoval domy a části ulic, kde děl-
níci bydleli, pořídil asi 400 většinou ne-
zveřejněných záběrů. Místa buď naprosto
nebo částečně změnila podobu, některá
jiná si zachovala svou původní tvář. Šlo
o Červenou uličku (původně 44 domků
pro zaměstnance Koffilerovy manufaktu-
ry mezi dnešní Lidickou, Kounicovou uli-
cí a Veveří), dále o Křídlovickou, Pekař-
skou a Josefskou ulici, na nichž vyrůstaly
pavlačové činžovní domy. 94 záběrů poří-
dil Fojtík ze Starého Brna na Vídeňské,
Kamenné, Hluboké, Polní a Rybářské, ze
Zábrdovic, Husovic a Králova Pole. Další
Fojtíkovy záběry jsou z Písečníku, Kamen-
né kolonie a Černoviček, z nouzových ko-
lonií, které vznikly mezi první a druhou
světovou válkou na okraji Brna – dnes
existují ve stavu velmi přeměněném. Pod-
statnou část stati přednesla A. Zobačová
na konferenci k výročím života Karla Foj-
tíka a právem se domnívá, že Fojtíkovy
záběry napomáhají rozšířit naše znalosti
o tom, jak Brno na některých místech vy-
padalo. Oceňuji, že v době zájmu médií
o vily milionářů se někdo zabývá jinou
problematikou. Na Karla Fojtíka rád vzpo-
mínám, když působil jako pedagog na
gymnáziu v Brně-Husovicích v letech
1946-1948, už tehdy s námi studenty - zá-
jemci hovořil o tom, co připravoval a vy-
šlo tiskem na téma Tři typy dělnických

obydlí v Brně, Od nejstarší kolonie k nou-
zovým sídlištím, Brno v minulosti a dnes
I,1959.

Helena Bočková se zabývá lidovou kul-
turou v dnešních hranicích Brna. Uvádí,
že od konce 18. století docházelo k promě-
nám geografické, ekonomické, společen-
ské a kulturní struktury města – nejprve se
do města začlenovaly nejbližší osady,
později i okolní vesnice hospodářsky, sí-
delně, administrativně, sociálně, kultur-

ně, čímž se pozměňoval i obklopující prs-
tenec „předměstských vesnic“. Autorka
rozebírá rozvoj manufakturní výroby, vý-
voj v Židenicích, Husovicích, Kohoutovi-
cích, Komíně, Žabovřeskách, Králově
Poli. Jejich obyvatelé chodili do Brna za
prací a měšťané naopak sem na výlety, let-
ní slavnosti, poutě a na letní bydlení. Vel-
ké problémy byly s bydlením do Brna pří-
chozích – v roce 1920 desítky lidí žili bez
samostatného bytu. V tomto ohledu au-
torka navazuje na stať o Karlu Fojtíkovi.
Prostorovou strukturu Brna vyjadřuje
z hlediska urbanismu model tří kruhů:
vnitřní tvoří původní historické město,
mezikruh osady připojené v roce 1850
a vnější osady připojené v roce 1919
a později. Právě v okrajových částech Brna
se udržely lidové tradice např. v pořádání
hodů, v krojích, písních a v dalších zvycích
našich předků.

Jana Čermáková píše o oslavách 28. říj-
na po založení ČSR na Moravském ná-
městí (tehdy Lažanského náměstí), které

bylo významným a dobře dostupným
komunikačním uzlem mezi centrem a
předměstími Brna, sídlem hlavní zemské
správy – cílem oficiálních návštěv např.
T. G. Masaryka v letech 1921, 1924 a 1929.
Moravské náměstí se stalo místem oficiál-
ních slavností i nové oficiální paměti.
V roce 1919 slavnost 28. října začínala
vojenským budíčkem v 7.00 hodin 28 sal-
vami ze Špilberku a vojenskou přehlídkou
na Moravském náměstí. V 10.00 hodin se

konaly tábory lidu na náměstích Morav-
ském a Svobody i na Zelném trhu a s pro-
jevy na nich se vystřídali různí politici.
Doprava byla od 5.00 do 13.00 hodin za-
stavena a obchody byly uzavřeny, o pořá-
dek a bezpečnost se postaraly sbory dob-
rovolných hasičů a lékař. Z pěti
shromaždišť se mohli na místa táborů lidu
přesouvat hromadně občané z Lidické,
Veveří a Pekařské, z náměstí Šilingrova,
Nádražního a Malinovského za precizní-
ho organizování Sokoly. Ve 13.00 hodin
vyšel od nádraží průvod po trase Masary-
kova - náměstí Svobody - Rašínova - Mo-
ravské náměstí - Lidická - Palackého třída
do jezdeckých kasáren, v nichž se od
14.00 hodin uskutečnil tzv. Moravský rok.
Ve všeobecné části průvodu diváci viděli
vojenský oddíl, dívky v národních krojích,
studenty, hasiče, zástupce spolků, korpo-
rací, úřadů, Sokolů. Historickou část prů-
vodu tvořily alegorické vozy na témata Ro-
bota, Odboj lidu, Lešetínský kovář, Slunce
Svobody, Královničky, Hold republice, Šla-
panické právo, Jízda králů, Rozvoj průmys-
lu a obchodu. I národopisnou část průvodu
tvořily alegorické vozy na témata Dožínky,
Fašank, Slovácká svatba, Hody na Podluží,
Pod Šablama, Páté kolo u vozu. V dalších le-
tech se náplň slav 28. října měnila podle
aktuální situace. Oslavy 28. října v roce 1928
se staly modelem pro oslavy 28. října
v 30. letech. Po Únoru 1948 se Moravské ná-
městí stalo místem oslav 1. máje.

Sborník Brno v minulosti a dnes 22 ob-
sahuje na 420 stranách 16 studií s fotogra-
fiemi a je k dostání za 220 Kč v Archivu
města Brna na Nové radnici nebo na
Přední ulici 2 v Brně-Černovicích.Ilustrační foto - Nový a Starý Lískovec, Bohunice. Foto © Tibor Dávid

Ilustrační foto - pohled na Špilberk. Foto © Tibor Dávid
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Příští číslo:
uzávěrka 27. září 2010

vyjde 14. října 2010

Naši letní jubilanti
V červenci oslavili narozeniny ss. He-

lena KROUPOVÁ (90), ZO KSČM 1505,
Antonín VYHLÍDAL (85), ZO KSČM 0418,
Michael POŘÍZKA (88) a Marie CHO-
CHOLATÁ (86), oba ZO KSČM 1508
a František ŠICHTANEC (85), ZO KSČM
2708. Výjimečně otiskujeme, ač redakce
neobdržela jubilea včas. Dodatečně
blahopřejeme!

1. 8. František HORKÝ, 86 let, ZO KSČM
2701
Ing.František ONDRÁČEK, 84 let,
ZO KSČM 0305

5. 8. Viktorie MAŠKOVÁ, 80 let, ZO
KSČM 2708

8. 8. Oldřich KŘÍŽ, 59 let, ZO KSČM
3023

10. 8. Rudolf HLOUŠEK, 69 let, ZO KSČM
0503
Jaroslav NĚMEC, 79 let, ZO KSČM
0502

11 8. Jaromíra FIALOVÁ, 85 let, ZO
KSČM 0102

12. 8. Alena NOVOTNÁ, 75 let, ZO KSČM
0502

13. 8. Jiřina KOLÍNKOVÁ, 91 let, LKŽ
Stanislav PÁLKA, 86 let, ZO KSČM
0305

14. 8. Jaromír KOPEČEK, 82 let, ZO
KSČM 1401

16. 8. Věra ŠUDÁKOVÁ, 81 let, ZO KSČM
0502
PhDr. Danuše CHYTILOVÁ, 70 let,
ZO KSČM 0102

17. 8. Alžběta PILÁTOVÁ, 85 let, LKŽ
Vlasta POKORNÁ, 79 let, LKŽ
PhDr. Miloš HUDEC, 75 let, redak-
tor Echo
Zdeněk STANĚK, 81 let, ZO KSČM
0503

18. 8. Josef KRATĚNA, 80 let, místopřed-
seda Z0 KSČM 0428

19. 8. Karel ČERVINKA, 65 let, ZO KSČM
2202

21. 8. Zdeněk BUCHTA, 89 let, ZO KSČM
0305
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Texty a fota zasílejte včas, nejlépe v elektro-
nické podobě. Neúplné údaje do Společenské kro-
niky neotiskujeme.                                                      rrrrrededededed.....

Ošacení poslouží jiným…
Každý se občas z různých důvodů

dostane do situace, kdy musí vytřídit
šatník a stojí před problémem kam
s nepotřebným oblečením a obutím,
které je škoda vyhodit. Řešením
je služba, nazvaná »sociální šatník«,
kterou už několik let provozuje Odbor
sociální péče brněnského magistrátu.
Do konce letošního roku mohou lidé
přinášet vždy první středu v měsíci,
tzn. 6. října, 3. listopadu a 1.prosince
v době od 16 do 20 hodin na Oddělení
sociální prevence a pomoci MMB,
Křenová 20 pánská trička, sezónní
bundy, rifle, manšestráky, mikiny, sve-
try, spodní prádlo, ponožky apod.
a také boty. Žádané je i dámské oble-
čení od velikosti 48 a boty spíše spor-
tovní, či vycházkové (nikoli lodičky)
od velikosti 5. Tyto pro vás už nevyuži-
telné oděvní součástky a obutí mohou
posloužit lidem bez domova, propuš-
těným vězňům a dalším potřebným,
o které zmíněné pracoviště pečuje.

did

Zahrádkáři zvou…
Pravidelnou podzimní výstavu vý-

pěstků pořádají ve dnech 8. až 10. října
brněnští zahrádkáři a vinaři spolu s kraj-
ským sdružením jižní Moravy. Uskuteč-
ní se opět v sálu Pivovarského pohostin-
ství na Mendlově náměstí. Kromě
prohlídky vystavených výpěstků, včelař-
ských a rukodělných výrobků budou
pro návštěvníky připraveny též ochut-
návky domácích koláčů, jablečného
moštu a také prodej burčáků a vína, me-
ruňkovice, či hnojiv a postřiků. Samo-
zřejmostí je bezplatná poradenská služ-
ba. Vstupné je 20 Kč pro dospělé.

did

23. 8. Ladislav DERKA, 88 let, ZO KSČM
1508

24. 8. Pavla KUČEROVÁ, 70 let, ZO
KSČM 0305
Věra ŠŤASTNÁ, 84 let, ZO KSČM
1401
Alois JANOUŠEK, 87 let, ZO KSČM
1401

26. 8. Milouš SAPÍK, 84 let, ZO KSČM
1508
Růžena KOTISOVÁ, 85 let, ZO
KSČM 2708
Zdeňka HERTLOVÁ, 72 let, ZO
KSČM 1401

27. 8. Marie TURSKÁ, 81 let, ZO KSČM
2701

29. 8. Růžena MAZLOVÁ, 91 let, ZO
KSČM 0600
Jiří DOČEKAL, 68 let, ZO KSČM
1401

3. 9. Xavera ISRAELOVÁ, 43 let, LKŽ
5. 9. Ivan KAŠPAR, 66 let, ZO KSČM

1401
6. 9. Marie ŽIŽKOVÁ, 90 let, ZO KSČM

0505
7. 9. František PAVLOUŠEK, 35 let, ZO

KSČM 3023
8. 9. Marie BÁNOVSKÁ, 82 let, ZO

KSČM 0305
10. 9. Olga POKORNÍKOVÁ, 81 let, ZO

KSČM 0505
11. 9. Věra NOVOTNÁ, 63 let, ZO KSČM

0503
12. 9. Milan ŠUŘÍK, 79 let, ZO KSČM

0102
Václav ŘEHOŘEK, 82 let, ZO KSČM
1401

13. 9. Marie BISTRÁ, 75 let, ZO KSČM
0102

14. 9. Jan ŘIČÁNEK, 86 let, ZO KSČM
0102

15. 9. Jaroslav ŠUREK, 85 let, ZO KSČM
0305
Antonín ZOUHAR, 92 let, ZO
KSČM 1505

16. 9. prof. MUDr. Otto RIEBEL, DrSc.,
86 let, ZO KSČM 0305

Stanislav VANĚK, 79 let, ZO KSČM
1401

17. 9. Zdeňka AUDYOVÁ, 80 let, ZO
KSČM 1505

18. 9. Marie VEJMĚLKOVÁ, 75 let, ZO
KSČM 0305
Jan POLZER, 87 let, ZO KSČM 0305
Radoslav ŠMERAL, 80 let, ZO
KSČM 0600

21. 9. Zdeňka DAVIDOVÁ, 75 let, LKŽ
22. 9. Amálie KRCHOVÁ, 85 let, ZO

KSČM 1505
24. 9. Miroslava MOLÍKOVÁ, 82 let, ZO

KSČM 0305
25. 9. Zdeňka STŘÍTECKÁ, 78 let, ZO

KSČM 0102
27. 9. Marie NEČASOVÁ, 93 let, ZO

KSČM 0305
Václav STRAKA, 84 let, ZO KSČM
1401

28. 9. Věra FILOVÁ, 83 let, ZO KSČM
0305

29. 9. Zdena HUDEČKOVÁ, 70 let, ZO
KSČM 2711
PhDr. Václav KIČMER, 86 let, ZO
KSČM 0305
Dana MATUŠKOVÁ, 79 let, LKŽ

30. 9. Milan KRIŠO, 63 let, předseda ZO
KSČM 3023

Všem našim jubilantům za oběta-
vou práci pro stranu i společnost dě-
kují ZO(MO), MíV a MěV KSČM, LKŽ
Dobromysl a k přání dobrého zdraví
a životní pohody se připojuje i redak-
ce ECHO.                                                      did


